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مدیرعامل پاکلین: نیم کیلو API داریم!

#مصاحبه

پلتفرم خشک شویی آنلاین پاکلین در الکام استارز ششم، برنده 
جایزه APIپذیری کسب وکار شد. کسب وکار خشک شویی 

آنلاین شاید در نگاه اول، یک به هم رسانی ساده برای یک خدمت ساده 
باشد. شاید همین سادگی در نگاه اول، باعث شده تا استارتاپ های 

متعددی به این حوزه ورود کنند و بسیاری از آن ها با چالش های بسیار 
و حتی شکست مواجه شوند. 

اما پای صحبت پاکلینی ها که بشینید، از پیچیدگی های عملیاتی این 
پلتفرم می گویند. شاید بتوان گفت درکِ صحیح این پیچیدگی ها و 

راهکارهای خلاقانه ی فنی پاکلین است که آن را از رقبای شکست خورده 
متمایز می کند. نگاه فنی و خودکارسازی عمیق عملیات، باعث شده تا 
پاکلین بتواند »مقیاس پذیری« خود را حفظ کند و با افزایش مقیاس 

عملیات، نیاز به افزایش گسترده منابع انسانی نداشته باشد. 

عصر چهارشنبه ششم اسفندماه، گپی با هم بنیان گذاران پاکلین داشتیم 
و از زبان خود آن ها درباره تجربه پاکلین و استفاده از APIها برای حل 

پیچیدگی های فنی شنیدیم. مجید صادقی و فاطمه نگاری، مدیرعامل و 
مدیر عملیات پاکلین در این مصاحبه با ما همراه بودند. 

. اولین بار چه زمانی به استفاده از APIها نیاز پیدا کردید؟کمی از گذشته 
بگویید. 

مجید صادقی: اولین API مورد استفاده هر استارتاپ قطعا درگاه 
پرداخت است. هر استارتاپ اینجا نیازمند استفاده از APIها است، چرا 
که هر خدمتی که ارائه دهید، باید پول آن را به صورت آنلاین از مشتری 
بگیرید. اما اگر این سوال را در نگاه کلان تری پاسخ دهم، باید برگردم به 

زمانی که در حوزه رباتیک فعالیت داشتم. 
ما سامانه هایی متشکل از چندین ربات داشتیم که باید اطلاعات 

محیط را دریافت می کردند، با یکدیگر حرف می زدند و با هم »تصمیم « 
می گرفتند و یک سیستم Multi-Agent را با هم تشکیل می دادند. آن جا 

برای ارتباط این ربات ها با یکدیگر، ما از API استفاده کردیم.
وقتی وارد حوزه کسب وکار شدیم، پروژه  های متعددی انجام دادیم که 
در هر یک از آن ها به نحوی از APIها استفاده می شد. مدتی در حوزه 

استریمینگ و ویدیوکنفرانس در سطح ملی فعال بودیم. پس از آن، 
پروژه هایی در حوزه پزشکی-از-دور داشتیم. کیوسک هایی ایجاد کردیم که 

اطلاعات فرد را دریافت می کرد و در اختیار پزشک قرار می داد و معاینه 
از دور انجام می شد. راه اندازی استارتاپی در زمینه تاکسی آنلاین، 

پیش از شکل گیری اسنپ و تپسی و... تقریبا اولین تجربه استارتاپی 
ما بود که در آن زمان مشکل اساسی ما نه فنی، بلکه تأمین مالی بود 
چراکه در سال های ابتدایی دهه 90، هنوز اکوسیستم استارتاپی بلوغ 
کافی نداشت و تأمین مالی بسیار دشوار بود. پس با دیدن نشانه های 

شکست کسب وکار، آن را متوقف کردیم. 
پس از آن، یک سرویس ذخیره سازی ابری ایجاد کردیم، که شاید بازار 

ایران در آن زمان هنوز پذیرش کافی برای آن نداشت و متوقف شد. 
در این استارتاپ با خانم نگاری همکار بودیم. و بعد وارد خشک شویی 

آنلاین شدیم. 
از وقتی پاکلین را کلید زدیم، کفش آهنی به پا کردیم و گفتیم هر 

چالشی که باشد، برطرف می کنیم! از بازار بازخورد می گیریم، خود را 
اصلاح می کنیم و به پیش می رویم. 

. در حال حاضر تیم پاکلین چند نفر است؟ با چه ترکیبی کار می کنید؟
فاطمه نگاری: در حال حاضر ما تیم های مختلفی نظیر تیم فنی، 

عملیات و پشتیبانی، بازاریابی و فروش داریم که نزدیک به 25 نفر در 
این واحد ها به فعالیت مشغول هستند ولی فقط 3 نفر در تیم عملیات 

فعالیت دارند. 
. بسیار عالی! چطور تیم عملیات این قدر کوچک است؟ 

فاطمه نگاری: این ترکیب، حاصل نگاه پاکلین است. ما نگاهمان این 
نیست که پلتفرم را با نیروی انسانی گسترش بدهیم. ما ارزش آفرینی 
خود را در اتوماسیون و هوشمندسازی می بینیم. پس ترجیح می دهیم 

هر فرآیندی را خودکار کنیم و حداقل دخالت نیروی انسانی در عملیات 
را داشته باشیم. 

. با توجه به این گذشته پرتجربه و این ترکیب خاص نیروی انسانی، 
پاکلین قطعاً معماری فنی متفاوتی دارد. چه چیزی این معماری را 

متمایز می کند؟ 
مجید صادقی: معماری ما اساسا بر مبنای میکروسرویس است و با تکیه 
بر تجربه ای که در بحث سیستم های توزیع شده داشتیم، در حال حاضر 

از چارچوب بسیار پیشرفته ای استفاده می کنیم. تمام زیرسیستم های 
ما از طریق  API و درESB  با یکدیگر در تماس هستند. ما جمعا 

18 زیرسیستم داریم در بخش های پشتیبانی، لجستیک، بازاریابی، 
اپلیکیشن های سمت کاربران خشک شویی، راننده، مشتریان و... که 

همگی از طریق API با یکدیگر در ارتباط هستند.
علاوه بر این موارد، سیستم های پرداخت متفاوتی که برای مشتریان 

سازمانی در نظر گرفته ایم. مثلا اگر نقطه ورود مشتری، از یک سازمان 
طرف قرارداد باشد، اصلا پرداخت هزینه ندارد. یا مثلا اگر از طرف یکی 

از بانک های طرف قرارداد به ما مراجعه کند، فقط درگاه همان بانک برای 
وی به نمایش در می آید. 

با توجه به قراردادهای سازمانی پاکلین، یک زیرساخت پویا برای 
جریان های کاری متفاوت )Workflow Engine( ایجاد کردیم که در آن 

بخش های مختلف کل سامانه مانند کدگذاری سفارش، ارسال پیامک در 
وضعیت های مختلف و... قابل بازتعریف هستند.

. یک سوال ناشیانه غیرفنی بپرسیم! برای همه این ها چند API تعریف 
شده؟

مجید صادقی: خیلی! نزدیک نیم کیلو! فارغ از شوخی، ما در برنامه نویسی 
یک مفهومی داریم به نام KLOC که مخفف عبارت »هزار خط کد« 

است. ما صدها و هزارها خط برنامه نوشته ایم. این است که می گویم یک 
چندصد گرمی API داریم! 

. خانم نگاری، از اثر APIها در مدیریت ظرفیت برایمان بگویید. آثار 
عملیاتی استفاده از API برای شما چیست؟ 

فاطمه نگاری: یکی از نقاط قوت ما، توان فنی آقای صادقی و علاقه و 
تخصص ایشان در حوزه اتوماسیون است.  ما در دو سمت پلتفرم از APIها 

استفاده می کنیم. 
در سمت تأمین، یکی از چالش های مهم ما، مدیریت ظرفیت در مواقعی 

است که کمپین اجرا می کنیم. مثلا ما یک کمپین »جمعه پاک« یا 
»کلین فرایدی« داشتیم. در این کمپین گفتیم یک روز ثبت سفارش برای 
کل تهران رایگان باشد. هرچند ظرفیت خشک شویی ها و لجستیک را با 
با تنظیم پنجره های زمانی پیکاپ، مدیریت کردیم، اما باز هم در سمت 

لجستیک، واقعاً شبکه حمل و نقل ما فشار زیادی را تحمل می کرد. 
برای چنین مواقعی، با شرکت های حمل و نقلی مانند میاره و الوپیک 

همکاری کردیم. ما زیرساخت خود را از طریق API به این سرویس ها 
متصل کردیم و وقتی ظرفیت شبکه حمل ما تکمیل شد، تنها با فشردن 

دکمه تایید، تقاضای مازاد سیستم حمل، به طور خودکار به پلتفرم الوپیک 
منتقل می شود. در نتیجه، در زمان های اوج سفارش هم برای حمل 

سفارش ها مشکلی نداریم. 
. در سمت سفارش ها چطور؟ 

فاطمه نگاری: ما در سمت ثبت سفارش هم API تعریف کردیم. این APIها 
را در اختیار کسب وکارهایی نظیر پلاک، آچاره، وی دو و... گذاشتیم. این 

شرکت ها می توانند تقاضای خدمات خشک شویی خود را در فرآیندی کاملا 
خودکار در پلتفرم ما تعریف کنند. بدین ترتیب، هم تنوع خدمات آن ها بالا 
می رود و هم ما می توانیم از ظرفیت مازاد پلتفرم به بهترین شکل استفاده 

کنیم. 
. به طور کلی چه سهمی از سفارش ها را از طریق API دریافت می کنید؟

فاطمه نگاری: به طور معمول بیش از 90 درصد سفارش ها متعلق به 
مشتریان مستقیم خود پاکلین هستند و کمتر از 10 درصد سفارش ها از 

طریق APIها ثبت می شوند. 

. این APIها پیچیدگی های فنی هم برای شما داشته اند؟ چطور بر این 
پیچیدگی ها غلبه کردید؟ 

مجید صادقی: API همیشه دو سمت دارد. یکی از مشکلات ما این بود که 
در سمت دوم که پیاده سازی صورت می گرفت، از تکنولوژی های مختلفی 
استفاده می شد. هر یک از این ها با فرمت ها و شیوه های مختلفی دیتای 
خود را ارسال می کردند. پس اولین چالش ما، جفت و جور شدن با این 

سیستم های متنوع بود. 
چالش دوم ما امنیت بود. این دست APIها بصورت پیش فرض به 

شدت در معرض خطر حمله های DDoS هستند. در این زمینه بر تجربیات 
شخصی خودم در حوزه امنیت تکیه کردم. ما امنیت را هم در سطح 

اپلیکیشن، هم در سرور و هم در API پیگیری می کنیم. 
. وقتی APIهایی که از نهادهای دیگر دریافت کرده اید، درست عمل 

نمی کنند، چه می شود؟ این وابستگی به دیگران برای شما ریسک ایجاد 
نمی کند؟ 

فاطمه نگاری: مساله این است که ما همیشه باید آمادگی برای هر 
مشکلی داشته باشیم. وقتی یک سرویس درست عمل نکند، بار عملیاتی 

ما به سامانه CRM منتقل می شود. ما برای این موضوع هم آماده هستیم 
تا هر فشار عملیاتی نامتعارفی را به پنجره های زمانی مختلف بشکنیم و 

مدیریت کنیم. 
. برای کسی که بخواهد یک استارتاپ راه اندازی کند، چه پیامی در زمینه 

APIها دارید؟ 

مجید صادقی: خیلی از افرادی که تازه وارد این فضا می شوند، دید فنی 
ندارند و خیلی به معماری فکر نمی کنند. بلکه تمرکزشان این است که یک 

MVP با هر معماری ممکن ایجاد کنند و زودتر کسب وکار خود را کلید 
بزنند. اما اگر در شروع کار، با API معماری خود را ایجاد کنند، هم سرعت 

بالاتری خواند داشت، هم می توانند مدل کسب وکار خود را محک بزنند. 
فرصت برای توسعه داخلی سرویس ها همیشه وجود دارد. در حالی که 

شما می توانید یک API را به سرعت پیاده سازی کنید. این موضوع باعث 
می شود معماری فنی شما نیز بیشتر ماژولار باشد. 

از اینکه وقت خود را به این مصاحبه اختصاص دادید، متشکریم. 
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EduRef آزمایشی را برای تعیین قدرت زبانی یک مدل پیش بینی 
زبان یادگیری عمیق معروف به GPT-3 اجرا کرد. این آزمایش نتایج 

شگفت انگیزی را از قدرت هوش مصنوعی در زبان طبیعی نشان 
داد. در این آزمایش، گروهی از استادها موضوعاتی برای نوشتن 

مقاله در زمینه های مختلفی از جمله تاریخ ایالات متحده، روش های 
تحقیق اثر واکسن Covid-19، نوشتن خلاق و قانون را به گروهی 
 GPT-3 از دانشجویان مقطع کارشناسی، نویسندگان و همچنین
دادند. هوش مصنوعی با کسب نمره B توانست بالاترین نمره را 

در موضوع های قوانین و تاریخ ایالات متحده کسب کند. در مقاله 
تحقیقاتی درباره اثر واکسن Covid-19، با کسب نمره "C" توانست 

نمره بهتری از یک نویسنده واقعی به دست آورد. میانگین زمان 
تعیین و تکمیل برای یک فرد سه روز بود، در حالی  که میانگین زمان 

تعیین و تکمیل برای GPT-3 بین 3 تا 20 دقیقه بود. هرچند مقالات 
تا حدودی فنی بودند، اما GPT-3 می توانست نوشتار انسان را در 
زمینه های دستور زبان، نحوه استفاده و تعداد تکرار کلمات تقلید 

کند.

گذشته از پیامدهای بالقوه نگران کننده برای مربیان، آنچه که این 
موضوع به آن اشاره می کند، ایجاد نقطه عطفی در زمینه پردازش 

زبان طبیعی است که همیشه یک ویژگی مشخص انسانی بوده 
است.

این روزها، APIهای شناسایی فعالیت )Activity recognition( بسیار 
پرطرفدار هستند. برنامه های استفاده کننده از این APIها، با اجازه ی 

کاربران اطلاعات مختلفی را درباره ی فعالیت های بدنی )مانند راه رفتن 
و ورزش کردن( آن ها ثبت می کنند تا به سلامت جسمانی افراد کمک 

کنند. از آنجایی که خواب یک عامل مهم برای سلامت فیزیکی و روانی 
انسان ها است، گوگل قصد دارد API جدیدی را برای بررسی خواب 
در اختیار توسعه دهنده ها قرار دهد تا آن ها بتوانند برنامه هایی برای 

کمک به بهبود کیفیت خواب کاربران طراحی کنند.
در حال حاضر برنامه های پایش خواب مختلفی در اندروید وجود دارند. 
اما تمام برنامه های موجود، از الگوریتم ها و روش های خاص خودشان 

برای بررسی خواب و بیداری کاربران استفاده می کنند. علاوه بر این، 
این برنامه ها باید در پس زمینه ی تلفن همراه کاربر به فعالیت خود 

ادامه دهند تا کارایی داشته باشند.
API خوابی که گوگل ارائه می کند، یک چارچوب استاندارد و 

کم مصرف برای بررسی خواب ارائه می کند. API خواب با کمک 
توسعه دهندگان برنامه های خواب معروف مانند برنامه آلارم اندروید 

تولید شده  است. وجود این API جدید باعث می شود برنامه های 
بررسی کننده خواب کم مصرف تر شوند و اطلاعات را به صورت پیوسته 

ذخیره کنند. در نتیجه ی این تغییرات، برنامه ها درباره عادت های 
خواب کاربران اطلاعات مفیدتری ارائه می دهند و می توانند ویژگی های 

کارآمدتری داشته باشند. 

توییتر در رویداد مجازی Analyst Day اعلام کرد که به زودی میزبان 
دو قابلیت مهم می شود. یکی از ویژگی های جدیدی که قرار است 
توییتر آن را به پلتفرم خود اضافه کند، Super Follower است. 

کاربران با استفاده از این ویژگی می توانند از دنبال کنندگان خود برای 
دستیابی به برخی محتواهای ویژه، هزینه دریافت کنند. 

 Super در این رویداد، مدیران توییتر برای توضیح بهتر قابلیت
Follower، اسکرین شاتی را به اشتراک گذاشتند که در آن کاربر 

برای دریافت قابلیتی خاص، ماهانه 4.99 دلار پول می دهد. توییتر 
می گوید: »به لطف قابلیت Super Follower، خالقان محتوا و 

ناشران می توانند به شکل مستقیم از طرفداران خود درآمد کسب 
کنند.«

یکی از اهداف انتشار این ویژگی جدید، دو برابر کردن درآمد سالانه ی 
توییتر و رساندن آن به ۷.5 میلیارد دلار تا سال 2023 است. 

همچنین این شرکت امیدوار است که تعداد کاربرانش از سال آینده 
هر سال 20 درصد افزایش پیدا کند و در سال 2023 به 315 میلیون 

نفر برسد.
در این رویداد از ویژگی جدید Safety Mode نیز رونمایی شد. به 

گفته ی توییتر، اگر کاربران ویژگی Safety Mode را فعال کنند، 
حساب های ناقض قوانین توییتر برای آن ها به طور خودکار مسدود 
می شوند. همچنین حساب هایی که از ادبیات نامناسبی برای ارسال 

توئیت و نظرات خود استفاده کنند نیز در حالت سکوت یا mute قرار 
می گیرند. 

در روزهای اخیر پنجمین دوره از جشنواره ملی نوآوری محصول برتر 
ایرانی برگزار شد و شبکه اجتماعی پلی پاد به عنوان محصول برتر در 

این جشنواره ملی برگزیده شد.
پلی پاد اولین کنسول بازی خاورمیانه است که از فضای ابری 

استفاده می کند. این شبکه اجتماعی بازی های آنلاین، بر بستر 
سرزمین هوشمند پاد فعالیت می کند و یکی از زیرمجموعه های 

خانواده بزرگ فناپ به حساب می آید. پلتفرم پلی پاد در سال 
139۷ تاسیس شده است و یکی از اولین پلتفرم های بازی آنلاین 

در سراسر جهان است که بر پایه ی فضای ابری عمل می کند. 
پلتفرم بازی پلی پاد، علاوه بر خدماتی که به بازیکنان بازی های 

ویدیویی ارائه می دهد، بستری را برای سازندگان بازی ها نیز فراهم 
می کند تا بتوانند بازی خود را به کاربران معرفی کنند. افراد با 

زیرعنوان های بازی باز، بازی دار و بازی جامیست در این شبکه عضو 
می شوند.

بازی بازها کاربرانی هستند که بازی های مختلف موجود در پلتفرم را 
انجام می دهند. این افراد بعد از کامل کردن ثبت نام خود در پلتفرم 

پلی پاد، به تمام بازی های موجود در این پلتفرم دسترسی خواهند 
داشت. بازی دارها، سازندگان بازی هستند و بازی جامیست ها 

کاربرانی هستند که لیگ های بازی را برای مسابقات و بازی های 
گروهی برگزار می کنند. علاقه مندان به بازی های ویدیویی می توانند 
از طریق وب سایت پلی پاد، بدون نیاز به سخت افزارهای حرفه ای، 

بازی های مختلف را امتحان کنند.  

SOURCE:ZDNET.COM.SOURCE:ANDROID-DEVELOPERS.GOOGLEBLOG.COM
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